

paring practical programmes of rapid industrialization, the study to deal also with the economic, social, fiscal, technical and organizational problems involved and with the role which the industrially advanced countries can play in order to help further such programmes;

3. *Authorizes* the Secretary-General if necessary to consult with experts for the purposes of the above study;

4. *Invites* the Secretary-General to prepare for the seventeenth session of the Council:

(a) A bibliography of the studies undertaken by the organs of the United Nations and the specialized agencies on the subject of industrialization of under-developed countries;

(b) A similar bibliography of important books and documents otherwise published on the subject;

5. *Requests* the Secretary-General, in the light of the above, to prepare and submit a list of subjects relating to the industrialization of under-developed countries which have not so far been dealt with by the United Nations or the specialized agencies, with a view to completing the programme of studies requested in General Assembly resolution 521 (VI);

6. *Requests* the Secretary-General also to submit further details of the functioning of development corporations in the countries where they exist.

#### **462 (XV). Procedure for the convening of study groups and international commodity conferences**

*Resolutions of 27 April 1953<sup>a</sup>*

##### **A**

*The Economic and Social Council,*

*Recognizing* the importance to all countries of maintaining adequate machinery to facilitate international consideration of problems of primary commodities,

*Recalling* Council resolutions 30 (IV), 296 (XI) and 373 (XIII) relating to international commodity arrangements,

*Believing* that these resolutions continue to constitute an effective basis for international consultation and action,

*Noting* the study requested in paragraph 6 of General Assembly resolution 623 (VII),

1. *Reaffirms* Council resolution 296 (XI) governing the procedures to be followed by the Secretary-General in convening inter-governmental commodity conferences;

2. *Recommends* that Members of the United Nations continue to accept the principles of chapter VI of the Havana Charter for an International Trade Organization as a general guide in inter-governmental consultation or action with respect to commodity problems;

<sup>a</sup> See document E/SR.702.

ment développés à élaborer des programmes pratiques d'industrialisation rapide; cette étude traitera aussi des problèmes économiques, sociaux, fiscaux, techniques et d'organisation que pose l'industrialisation et du rôle que peuvent jouer les pays dont l'industrie est développée pour aider à l'exécution desdits programmes;

3. *Autorise* le Secrétaire général à consulter, le cas échéant, des experts aux fins de l'étude précitée;

4. *Invite* le Secrétaire général à établir, pour la dix-septième session du Conseil:

a) Une bibliographie des études entreprises par les organes des Nations Unies et par les institutions spécialisées sur l'industrialisation des pays insuffisamment développés;

b) Une bibliographie des livres et documents importants publiés par ailleurs sur la question;

5. *Prie* le Secrétaire général, compte tenu des dispositions qui précèdent, d'établir et de présenter une liste de questions relatives à l'industrialisation des pays insuffisamment développés que l'Organisation des Nations Unies ou les institutions spécialisées n'ont pas traitées jusqu'à présent, en vue de compléter le programme d'études prévu par la résolution 521 (VI) de l'Assemblée générale;

6. *Prie* le Secrétaire général de présenter en outre d'autres détails sur le fonctionnement des sociétés de développement dans les pays où existent des sociétés de ce type.

#### **462 (XV). Procédure à suivre pour la réunion de groupes d'études et de conférences internationales sur les produits de base**

*Resolutions du 27 avril 1953<sup>b</sup>*

##### **A**

*Le Conseil économique et social,*

*Reconnaissant* qu'il est important pour tous les pays d'assurer le fonctionnement d'un système qui puisse faciliter l'étude internationale des problèmes relatifs aux produits de base,

*Rappelant* les résolutions 30 (IV), 296 (XI) et 373 (XIII) du Conseil concernant les ententes internationales relatives aux produits de base,

*Convaincu* que ces résolutions constituent toujours une base utile pour les consultations et l'action internationales,

*Prenant acte* de ce que l'Assemblée générale, au paragraphe 6 de sa résolution 623 (VII), a demandé qu'un rapport soit rédigé,

1. *Réaffirme* la résolution 296 (XI) du Conseil, qui détermine les procédures que le Secrétaire général devra suivre pour la convocation des conférences intergouvernementales relatives aux produits de base;

2. *Recommande* que, dans les consultations ou l'action intergouvernementales ayant trait aux produits de base, les Membres de l'Organisation des Nations Unies continuent à s'inspirer, d'une manière générale, des principes énoncés au chapitre VI de la Charte de La Havane instituant une Organisation internationale du commerce;

<sup>b</sup> Voir le document E/SR.702.

3. *Recommends* that the membership of the Interim Co-ordinating Committee for International Commodity Arrangements (ICCICA) should be increased to four, the fourth member to be a person of wide experience in the problems confronting countries undergoing development whose economies are primarily dependent on the production and international marketing of primary commodities, and authorizes the Secretary-General to make this appointment;

4. *Recommends* that the ICCICA should continue to review international commodity problems and to assist in inter-governmental consultation and action in respect of such problems;

5. *Recommends* that the group of experts appointed under General Assembly resolution 623 (VII) should devote attention to the question of the use of study groups and international commodity conferences.

## B

### *The Economic and Social Council*

1. *Requests* the Interim Co-ordinating Committee for International Commodity Arrangements (ICCICA) to consult governments on the desirability and usefulness of convening an inter-governmental study group on steel, and to transmit to the governments for their information the official records of the discussion of the question at the fifteenth session of the Council;

2. *Recommends* that the governments consulted should transmit their views on the question to the ICCICA not later than 30 September 1953;

3. *Requests* the ICCICA to consider the replies received from governments and to report to the Council at its seventeenth session on the action taken in this matter.

### **463 (XV). International action for conservation and utilization of non-agricultural and water resources**

*Resolution of 17 April 1953<sup>6</sup>*

#### *The Economic and Social Council,*

*Taking into account* the importance, from the point of view of economic and social progress, of developing rational programmes for the conservation and utilization of non-agricultural natural resources and water resources, and

*Considering* that Council resolutions 345 (XII) and 417 (XIV) provide for effective action to promote that purpose,

1. *Takes note* of the report<sup>7</sup> of the Secretary-General;
2. *Recommends* the effective continuation of the action provided for by resolution 345 (XII) and that the earliest possible action be taken under resolution 417 (XIV).

<sup>6</sup> See document E/SR.690.

<sup>7</sup> See document E/2367.

3. *Recommande* de porter à quatre le nombre des membres de la Commission provisoire de coordination des ententes internationales relatives aux produits de base (ICCICA), le quatrième membre devant être une personne ayant une grande connaissance des problèmes qui se posent dans les pays en cours de développement dont l'économie dépend essentiellement de la production et de la commercialisation internationale des produits de base, et autorise le Secrétaire général à nommer ce membre;

4. *Recommande* que l'ICCICA poursuive l'étude des problèmes internationaux qui concernent les produits de base et continue à faciliter les consultations et l'action intergouvernementales en ce domaine;

5. *Recommande* que le groupe d'experts créé en vertu de la résolution 623 (VII) de l'Assemblée générale prenne en considération la question de l'utilisation de groupes d'études et de conférences internationales sur les produits de base.

## B

### *Le Conseil économique et social*

1. *Prie* la Commission provisoire de coordination des ententes internationales relatives aux produits de base (ICCICA) de consulter les gouvernements sur l'opportunité et l'utilité de réunir un groupe d'études intergouvernemental de l'acier, en leur communiquant à titre d'information les comptes rendus officiels des débats qui se sont déroulés sur cette question à la quinzième session du Conseil;

2. *Recommande* aux gouvernements consultés de faire connaître leurs vues sur la question à l'ICCICA le 30 septembre 1953 au plus tard;

3. *Prie* l'ICCICA, lorsqu'elle aura examiné les réponses des gouvernements, de rendre compte au Conseil, à sa dix-septième session, de la décision qu'elle aura prise sur cette question.

### **463 (XV). Mesures à prendre sur le plan international pour la conservation et l'utilisation des ressources non agricoles et des ressources hydrauliques**

*Résolution du 17 avril 1953<sup>6</sup>*

#### *Le Conseil économique et social,*

*Tenant compte* de l'importance que présente l'élaboration de programmes rationnels de conservation et d'utilisation des ressources naturelles non agricoles et des ressources hydrauliques, du point de vue du progrès économique et social, et

*Considérant* que les résolutions 345 (XIII) et 417 (XIV) du Conseil contiennent des dispositions qui permettent de prendre des mesures positives à cette fin,

1. *Prend acte* du rapport du Secrétaire général<sup>7</sup>;
2. *Recommande* de poursuivre d'une manière efficace les activités prévues par la résolution 345 (XII) et d'entreprendre le plus tôt possible les tâches prescrites par la résolution 417 (XIV).

<sup>6</sup> Voir le document E/SR.690.

<sup>7</sup> Voir le document E/2367.